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    Elektronický zpravodaj měsíčníku Hospodářských novin 

SROP se otevírá  
Na základě projednání regionální radou byla 

v regionu soudržnosti NUTS 2 Severovýchod 
(Pardubický, Královéhradecký a Liberecký 
kraj) s účinností od 1. června 2004 vyhlášena 
1. výzva k předkládání žádostí o podporu 
projektů z fondů EU prostřednictvím Společ-
ného regionálního operačního programu 
(SROP). Tím se všem třem krajům otevírá 
reálná možnost čerpat z tohoto programu v 
následujících dvou a půl letech částku celkem 
60 miliónů eur. Žádosti se přijímají na sekreta-
riátech regionální rady, které jsou součástí 
krajských úřadů jednotlivých krajů tvořících 
region soudržnosti. Podrobné pokyny pro 
zpracování žádostí jsou k nahlédnutí na sekre-
tariátech regionální rady a na internetových 
stránkách www.strukturalni-fondy.cz nebo 
www.nuts2severovychod.cz. Ukončení příjmu 
žádostí vyhlášené výzvy je 30. července 2004 
do 12 hodin. 

Seminář k Phare 2003 
Bližší informace o národním programu Pha-

re 2003 část II. nabídne seminář, který se 
uskuteční v pondělí 7. června od 10 hodin v 
sále zastupitelstva kraje na Krajském úřadě 
Jihočeského kraje.  

Seminář je určen pro potenciální žadatele, 
tedy pro obce, kraj, sdružení obcí, organizace 
zřízené obcí, organizace ve vlastnictví státu či 
obce a neziskové organizace, kteří se mohou 
ucházet o finanční podporu v rámci tohoto 
programu. Tentokrát je zaměřen na výstavbu a 
rekonstrukci komunikací a technické infra-
struktury k podnikatelským objektům a vý-
stavbu a rekonstrukci komunikací a napojení 
na příslušné sítě k objektům cestovního ruchu.  

Vzhledem k omezené kapacitě sálu je nutno 
nahlásit účast sekretariátu Regionální rady 
regionu soudržnosti Jihozápad při krajském 
úřadu (tel. 386 720 359, příp. 386 720 384) 
nejpozději do 2. června. 

Peníze pro panelové domy  
Nejpozději do 31. května se lze přihlásit 

k bezplatné účasti na semináři »Panelové a 
bytové domy – energeticky úsporná opatření a 
možnosti jejich financování«, který na čtvrtek 
3. června připravuje v DK Metropol na Seno-
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O ČEM SE MLUVÍ 
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Vznikne servisní agentura k přípravě PPP projektů? 

Zhruba 0,7 miliónu korun 
si vyžádá výroba a osazení 
celkem 259 uvítacích tabulí 
označujících vstup do Stře-
dočeského kraje na všech 
pozemních komunikacích, 
dálnice nevyjímaje.  

Tabule s textem »Vítáme 
vás« se objeví ještě do kon-
ce letošního června na sil-
ničních přechodech do 
okolních krajů, včetně hlav-
ního města Prahy, přičemž 
budou přidány na sloupky 
pod dopravní značku IS 14 s nápisem 
»Středočeský kraj«. Jak potvrdil tiskový mluv-

čí kraje Mgr. Martin Kupka, 
instalace tabulí byla projed-
nána s dopravní policií.  
»Rada kraje tímto svým 
rozhodnutím sleduje přede-
vším přívětivou prezentaci 
kraje,« uvedl dále tiskový 
mluvčí.  
»Všude ve světě bývá dob-
rým zvykem uvítat hosty 
při příjezdu do regionu. 
Středočeský kraj je relativ-
ně mladý region. Uvítací 
tabule by proto měly přispět 

i k tomu, aby rychleji pronikl do povědomí 
lidí.«                                                            ( r š ) 

Středočeský kraj začne vítat své návštěvníky 

Spolupráce veřejného a soukromého kapitálu 
v ČR – tak se nazývala konference, která se 
minulý týden v úterý 18. května konala v sídle 
Senátu ve Valdštejnském paláci v Praze. 
Zejména pro představitele územních samo-
správných celků ji uspořádala společnost Euro-
consult, přičemž generálním partnerem konfe-
rence byla HVB Bank 
Czech Republic a hlav-
ním partnerem společ-
nost Veolia Water. Na 
konferenci se hovořilo 
o přínosech i možných 
rizicích PPP projektů 
(Public Private Partner-
ship), postavených na 
spolupráci veřejného a 
soukromého sektoru.  

Podle senátora Milana 
Balabána, předsedy 
Výboru pro hospodář-
ství, zemědělství a 
dopravu Senátu Parla-
mentu ČR, příklad nevydařeného projektu 
dálnice D 47 přijatého minulou českou vládou 
dokládá, že projekty tohoto druhu se musí 
připravovat velmi průhledně. Avšak nachystat 
pro ně transparentní tendry není snadné. Proto 
senátor navrhl, aby v ČR vznikla specializova-
ná agentura, která by v této oblasti veřejnému 
sektoru poskytovala kvalitní servis. 

Advokát Kamil Blažek z mezinárodní právní 
firmy Linklaters, která má s přípravou projektů 
PPP zkušenosti už v řadě zemí, upozornil na to, 
že veřejný sektor musí umět definovat zadání 

pro svého partnera z privátní sféry. Tímto zadá-
ním má být požadovaný výsledek projektu, 
nikoliv jeho vlastní řešení – jež naopak musí 
navrhnout soukromé firmy, které se budou 
ucházet o vítězství v tendru. Kamil Blažek také 
zdůraznil význam řádně uzavřených konces-
ních smluv mezi subjektem veřejné správy a 

soukromou firmou, na 
jejichž základě se PPP 
projekty uskutečňují.  
»Zejména v nich musí 
být právně ošetřeno, 
aby se soukromému 
subjektu platilo až ve 
chvíli, kdy byl dosažen 
smluvený standard 
poskytované veřejné 
služby,« řekl. Koncesní 
smlouva rovněž musí 
definovat sankce jak 
pro soukromého inves-
tora (když nedodrží 
termín či kvalitu), tak 

pro stát (například když od smlouvy z politic-
kých důvodů odstoupí).  

»Ne všechna rizika může na svých bedrech 
nést pouze soukromý investor,« připomněl dále 
Kamil Blažek. Svá slova doprovodil příkla-
dem, kdy ve Velké Británii soukromá společ-
nost postavila na zakázku státu věznici a pů-
vodně měla být za její vybudování a provoz 
placena podle počtu vězňů. Investor však z 
pochopitelných důvodů na sebe nechtěl převzít 
riziko, že vývoj kriminality se časem obrátí 

(Pokračování na stránce 2) 
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vážném náměstí v Českých Budějovicích 
občanské sdružení Energy Centre České Bu-
dějovice. Na programu jsou taková témata 
jako například Nejčastější problémy energetic-
ky úsporných opatření v panelových a byto-
vých domech a jejich řešení, Zateplení domů, 
platné normy a doporučení, Energetické audity 
či Možnosti financování energeticky úspor-
ných opatření. Vzhledem k omezené kapacitě 
organizátoři doporučují přihlásit se včas na tel. 
čísle 387 312 580 či na e-mailové adrese 
eccb@eccb.cz. 

Bude jasněji o dotacích? 
Ministerstvo financí předložilo ve středu  

26. května do jednání vlády materiál, v němž 
se vyjadřuje ke kontrolnímu závěru Nejvyšší-
ho kontrolního úřadu z kontrolní akce 03/05 
»Správa dotací poskytovaných ze státního 
rozpočtu vykonávaná územními finančními 
orgány«.  

Hlavním bodem, k němuž NKÚ ve své zprá-
vě vyslovil připomínky, je tzv. informační 
systém CEDR (Centrální evidence dotací z 
rozpočtu) a jeho naplňování daty. Ministerstvo 
financí může jen souhlasit s kritickým přístu-
pem NKÚ k včasnému, úplnému a správnému 
naplňování systému potřebnými daty ze strany 
poskytovatelů dotací. Jednotliví poskytovatelé 
ne vždy a ne v plném rozsahu plní své infor-
mační povinnosti. Proto Ministerstvo financí 
navrhlo zařadit do novely zákona o rozpočto-
vých pravidlech zákonnou povinnost poskyto-
vatelů plnit systém daty v potřebném rozsahu 
a čase. Novela je v současné době v Poslanec-
ké sněmovně ČR. 

Veřejné zakázky v Praze 
Návrh Pravidel pro zadávání veřejných za-

kázek v podmínkách hl. m. Prahy (HMP) 
podle zákona č. 40/2004 Sb., o veřejných 
zakázkách, upravuje postup jednotlivých orgá-
nů hlavního města v procesu zadávání veřej-
ných zakázek. Respektuje přitom stávající 
systém rozdělení pravomocí mezi Radu HMP, 
ředitele magistrátu HMP a odbory magistrátu 
(resp. jejich ředitele).  

Návrh pravidel například upravuje postup 
odborů při zadávání veřejných zakázek do  
2 miliónů korun bez DPH tím, že stanoví 
přednostní zadávání prostřednictvím elektro-
nického tržiště, a upravuje postup při jeho 
užívání. Podle návrhu Rada HMP rozhoduje o 
výběru dodavatele a uzavření smlouvy u ve-

(Pokračování ze stránky 1) 
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Vznikne servisní agentura k přípravě PPP projektů? 

Na téma Finance hlavního města Prahy a 
PPP projekty jako faktor zvyšující jejich dyna-
miku vystoupil minulý týden na konferenci 
Spolupráce veřejného a soukromého kapitálu v 
ČR náměstek pražského primátora Ing. Jiří 
Paroubek. Připomněl, že Praha dlouhodobě 
usiluje o rozvoj městské dopravní infrastruktu-
ry v rámci celého svého území. 
Jde o stavbu komunikačních 
okruhů, bez nichž nedokáže 
řešit nápor automobilové dopra-
vy, ale také silniční radiály, 
další trasy metra. Tyto investice 
město nezbytně potřebuje, ale 
představují pro Prahu obrovský 
finanční nápor. Proto Praha už 
řadu let pracuje s dluhovou 
službou, a jak náměstek primá-
tora připomněl, velké dopravní 
investice staví z větší části na 
úvěr, přičemž dlouhodobě spo-
lupracuje např. s Evropskou 
investiční bankou. 

 »Současně intenzivně hledá-
me i alternativní způsoby jejich 
financování,« řekl Jiří Parou-
bek. »Tak jsme již loni pro potřeby financování 
výstavby severozápadní části vnitřního měst-
ského okruhu ve spolupráci s poradenskou 
společností Deloitte & Touche prověřili mož-
nosti zapojení soukromého sektoru. Zatím je 
v  provozu 14 km městského okruhu, celková 
navržená délka je 33 km a zmíněný úsek seve-
rozápadní části měří 5835 m s délkou tunelů 
4934 m. Stavět ho chceme v letech 2005 až 

2009. Investiční náklady celé této části měst-
ského okruhu jsou vykalkulovány na více než 
19 miliard korun, tj. cca 580 miliónů eur.« 

Pro tyto stavby městská rada už schválila 
další rozpracování projektů typu PPP. Zatím 
jde o variantní projekty, které mohou zapojovat 
privátní partnery a jejich finance v různých 

fázích přípravy, realizace i pro-
vozu, které mají společné, že si 
vlastnictví vybudovaných ob-
jektů ponechává veřejnoprávní 
subjekt. A také to, že vycházejí 
z možností příjmů, které je pro-
jekt schopen generovat. Tím do 
hry vstupuje například využití 
přímého mýtného za využití 
pozemní komunikace i další 
zdroje příjmů typu například 
zvláštní daně z pohonných 
hmot, místního poplatku z ko-
munikace atd. Takto by vznikly 
finanční zdroje, ze kterých by se 
náklady stavby postupně splati-
ly. Letos bude město realizovat 
investice v rozsahu 21 až  
22 miliard korun. Objem po-

třebných investic města v  horizontu 10 let lze 
odhadnout na 120 až 150 miliard korun. Vlast-
ní finanční rozpočtové zdroje do investic může 
město zapojit každoročně v rozsahu maximálně 
7 miliard korun. »Pokud si tedy v nejbližších 
letech má Praha udržet dynamiku svých inves-
tic na současné úrovni, musí nutně sáhnout po 
uplatnění metody PPP,« dodal náměstek. 

( t z )  

Praha potřebuje PPP projekty a pomýšlí na mýtné 

příznivějším směrem či se začnou v hojnější 
míře používat alternativní tresty, věznice zůsta-
ne poloprázdná a on přijde zkrátka. Proto došlo 
k dohodě, že soukromý investor bude placen 
podle kapacity věznice, ať už bude plně vytíže-
na, či nikoliv. 

Na téma sdílení rizik mj. hovořila i Alena 
Galíková z HVB Bank. Soukromí investoři si 
totiž podle ní rizika, která mají nést, nechají od 
veřejného sektoru vždy dobře zaplatit. Pak je v 
některých případech lepší, pokud si určitou 
míru rizika ponechá veřejný sektor, ale ušetří. 
Jako příklad Alena Galíková uvedla výběr 
mýtného na dálnici. Soukromý investor chce 
mít zaručenu úhradu svých nákladů a zisk i v 
případě, že automobilová doprava se v budouc-
nu z nejrůznějších důvodů omezí a na dálnici 
se bude vybírat méně peněz. »Pak je lepší, 
když si stát výběr mýtného ponechá a soukro-
mému investorovi splácí výstavbu dálnice 
paušálem.« Podle zástupkyně HVB Bank bude 
tato banka u nás podporovat zejména projekty 
PPP v oblasti dopravní infrastruktury. 

Na konferenci vystoupili i zástupci několika 
soukromých společností, které již uskutečňují 
projekty blížící se svým charakterem pojetí 
PPP. Tak třeba Ota Melcher, předseda předsta-

venstva Sdružení oboru vodovodů a kanalizací 
a generální ředitel Středomoravské vodárenské, 
a.s., mluvil o delegovaném řízení, při němž v 
rámci provozovatelské smlouvy vodohospodář-
ská společnost přebírá správu a provozování 
vodohospodářského zařízení města, obce, svaz-
ku obcí. Vlastimil Horkel ze společnosti Eltodo 
EG zase vysvětloval princip projektů správy 
veřejného osvětlení soukromou firmou na zá-
kladě delegovaného řízení. 

Před určitými riziky PPP projektů varoval na 
konferenci Miroslav Ševčík, ředitel Liberální-
ho institutu. Podle něho přinesou další růst 
výdajů veřejných rozpočtů a zvýší vnitřní za-
dlužení země. PPP projekty mohou být ve 
svém důsledku dražší, než kdyby je standardně 
financoval stát, kraje, velká města.  

»Ptejme se,« uvedl tento liberální ekonom, 
»zda by soukromé subjekty přistoupily k těmto 
projektům samy, pokud by neměly zaručeno 
jejich financování z veřejných zdrojů?« Jak 
dále řekl, PPP projekty mohou také posílit 
korupční prostředí v naší zemi a nelze ani vy-
loučit to, že někteří politici jejich prostřednic-
tvím mohou financovat své populistické pro-
jekty a náklady na ně budou přenášet na bu-
doucí generace. 

( r š )  

(Pokračování ze stránky 1) 

Ukázkové číslo měsíčníku  
Moderní obec   

si  ZDARMA objednejte  
na tel. čísle 800 11 00 22 nebo  

na adrese http://www.economia.cz/info/mo/.  
 

Chcete dostávat zdarma newsletter? 
Přihlaste se na adrese  

pdf.moderniobec@economia.cz !  

Náměstek primátora Jiří Pa-
roubek jinou možnost než PPP 
projekty pro Prahu nevidí. 

                          Foto: archiv 
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MODERNÍ OBEC č. 7/2004 
Příloha: Městský mobiliář 

 

Redakční část bude obsahovat příspěvky týkající se 
úpravy veřejných prostor, parků, sídlišť, včetně možností 
financování. 
 

V inzertní části se bude prezentovat: 
• venkovní hodiny a reklamní panely 
• informační systémy, dopravní ukazatele a směrovky 
• stroje a zařízení na úpravu travnatých a květinových 

ploch 
• lavičky, odpadkové koše, osvětlení, kašny, odpočívadla, 

značení 
• poradenství pro úpravu veřejných prostor 
• leasing strojů a zařízení 
• jednotný vizuální systém 

 

Téma měsíce: 
Cyklostezky a související služby 

 

Redakční příspěvky: 
• rozvoj cyklotras v ČR, zásady jejich zřizování, 

značení a následného financování 
• konkrétní příklady realizace cyklostezek či cyk-

lotras v některých  městech a regionech a rozho-
vory s kompetentními zástupci veřejné správy 

 

Vedle redakční části bude v těchto přílohách také  
prostor pro komerční prezentaci vašich služeb a 
produktů, ať již formou plošné inzerce či formou 
reklamních článků. 
 

Uzávěrka inzertních podkladů: 9. června 2004  
Expedice čísla: 1. července 2004 

 

Bližší informace:  
Petr PFLEGER, tel.: 233 071 403,  603 198  873,  

e-mail: petr.pfleger@economia.cz 
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řejné zakázky na dodávky či služby, u níž 
předpokládaná cena přesáhne 20 miliónů ko-
run a u veřejné zakázky na stavební práce,  
u níž předpokládaná cena přesáhne 30 miliónů 
korun. Tyto částky byly stanoveny na základě 
dosavadních zkušeností se zadáváním veřej-
ných zakázek v hlavním městě. 

Věstník kraje je na internetu 
Jihočeský kraj na svých webových stránkách 

zveřejnil všechny částky svého Věstníku práv-
ních předpisů, které dosud vydával pouze 
tiskem. Aplikace umožňuje přehlednou orien-
taci v jednotlivých částkách, zobrazení detailů 
o předpisech i stažení jednotlivých předpisů 
nebo celé částky. U velmi obsáhlých částek, v 
nichž byly publikovány veřejnoprávní smlou-
vy mezi obcemi, je možné vyhledat příslušnou 
smlouvu i podle názvu obce.  

Věstník je na adrese www.kraj-jihocesky.cz 
pod volbou Předpisy a dokumenty/Věstník. 
Zveřejňovat obecně závazné vyhlášky a naří-
zení kraje ve Věstníku ukládá krajům zákon 
129/2000 Sb. Jihočeský kraj dosud vydal cel-
kem 15 částek Věstníku, které obsahují pět 
obecně závazných vyhlášek kraje, 13 nařízení 
kraje, 194 veřejnoprávních smluv a jednu 
normu. 

(Pokračování ze stránky 2) Města a obce trápí problematika školství 

Rada Asociace krajů ČR se na svém zasedání 
14. května v Libereckém kraji znovu zabývala 
návrhem novely zákona o rozpočtovém určení 
daní, který v blízké době Ministerstvo financí 
opětovně předloží vládě. Přítomní hejtmani se 
shodli na tom, že budou dále trvat na svém 
stanovisku, které přijali již 2. 
dubna 2004. Vyjádřili v něm 
především nesouhlas s výší 
finančních prostředků, které 
by podle návrhu měly být 
zapojeny do krajských roz-
počtů jako daňové výnosy. 
Upozornili na některé další 
aspekty návrhu. Kritizovali, že 
návrh neodráží změny v ná-
růstu DPH a rovněž míru in-
flace, vyjádřili zásadní nesou-
hlas s tím, že nový návrh počí-
tá s krytím finanční ztráty na 
dopravní obslužnost z kraj-
ských rozpočtů.  

Návrh podle jejich názoru 
nikterak neposouvá finanční 
možnosti krajů v samosprávné 
oblasti. Dominantní část pří-
jmů z rozpočtového určení daní pohltí pouze 
mandatorní výdaje. Návrh se nezabývá ani 
řešením finančních vztahů vůči hlavnímu měs-
tu Praze, kde nadále přetrvávají specifické 
problémy. 

Zásadní nesouhlas vyslovila Rada s vládním 
návrhem zákona o přezkoumávání hospodaření 
územních samosprávných celků. Tento návrh 
Poslanecká sněmovna již chválila a postoupila 

Senátu. Přezkum hospodaření by podle návrhu 
mělo provádět pouze Ministerstvo financí. 
»Jsme velmi znepokojeni tím, kam se ubírá 
filozofie kontroly hospodaření samospráv. 
Zasahovat tímto způsobem do kompetence 
samosprávných orgánů je popřením základních 

principů zastupitelské demo-
kracie. Budeme přesvědčovat 
Senát, aby novelu zákona 
zamítl. Jsme také připraveni v 
případě nutnosti podat stíž-
nost k Ústavnímu soudu,« 
uvedl předseda Rady, hejtman 
Moravskoslezského kraje Ing. 
Evžen Tošenovský. 
Rada se zabývala i problema-
tikou poplatků za odběr pod-
zemních vod, které se nově 
staly příjmem rozpočtů krajů. 
Vyzvala Ministerstvo financí, 
aby vytvořilo a urychleně 
rozeslalo krajům zpracovanou 
metodiku pro výběr a rozesí-
lání těchto poplatků. Zákon 
totiž postavil kraje před novou 
povinnost, ale nikdo pro její 

plnění nevytvořil podmínky. Rada se současně 
zabývala dopadem změny sazby DPH do pro-
jektů obcí, které čerpají z dotačních titulů Mi-
nisterstva zemědělství a Státního fondu život-
ního prostředí. Změna sazby DPH z 5 na 19 % 
staví obce do obtížné situace, kdy v mnoha 
případech bude problematické projekty dokon-
čovat, soudí hejtmani. 

( t z )   

Předsednictvo Svazu měst a obcí ČR (SMO) 
na svém zasedání 20. května v Čermné nad 
Orlicí mj. zhodnotilo situaci ve školství, jehož 
současný systém financování se podle svazu 
jeví jako nadále neudržitelný. Předsednictvo 
chce proto vyvolat jednání 
zejména s Ministerstvem škol-
ství, mládeže a tělovýchovy a s 
Ministerstvem financí. 

SMO poukazuje zejména na 
to, že financování obecního, 
hlavně základního školství za 
současného trvalého demogra-
fického poklesu žáků vyvolává 
kritické problémy na úrovni 
obcí: Pravidla pro financování 
škol jsou měněna během škol-
ního roku, bez dlouhodobější 
koncepce a s okamžitými dopa-
dy do oblasti mzdových pro-
středků a dalších oblastí finan-
cování. Ekonomický tlak na 
slučování škol navíc mezi ob-
cemi vytváří nepříznivou situaci a rivalitu. 
Znevýhodněné normativy pro větší městské 
školy a tlak na jejich další slučování podle 
předsednictva SMO nutí města a velké obce 
vytvářet neúměrně velké školské celky, často 
dislokované v různých budovách. Vytvářejí se 

tak předpoklady pro vznik anonymního a znač-
ně problematického sociálně-pedagogického 
prostředí. 

Předsednictvo SMO nesouhlasilo ani 
s vládními návrhy zákonů o střetu zájmů a o 

neslučitelnosti některých funk-
cí (konfliktu zájmů) i na úrovni 
samosprávných orgánů, neboť 
soudí, že by šlo o zasahování 
do soukromí mnoha tisíců ob-
čanů – členů zastupitelstva a o 
možné ovlivnění demokratické-
ho procesu výběru kandidátů. 
Stejně tak předsednictvo pova-
žuje za krajně nevhodné posu-
zovat stejným způsobem členy 
zastupitelstev obcí dlouhodobě 
uvolněné pro výkon své funkce 
a členy neuvolněné. Neuvolně-
ní členové zastupitelstev prak-
ticky vždy budou mít nějaké 
další příjmy, ať už ze závislé 
činnosti, nebo jako podnikate-

lé. Vůči nim pak četné povinnosti stanovené 
návrhem tohoto zákona mají jednoznačně ši-
kanózní charakter, tvrdí předsednictvo SMO. 

 

( t z )   

Více informací stránkách www.smocr.cz 

Hejtmani: Stát samosprávným celkům nepřeje 

Předseda SMO Ing. Jiří Vlasák 
má zájem o rychlé jednání 
s Ministerstvem školství. 

Foto: archiv  

Ing. Evžen Tošenovský: „Ve věci 
přezkumu hospodaření samospráv 
půjdeme třeba až k Ústavnímu 
soudu.“                   Foto: Jiří Cajska 

mailto:petr.pfleger@economia.cz
http://www.moderniobec.cz
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Gloria musaealis 2003 již zná své vítěze 

Vyplatí se společné zdanění? 
Ministerstvo financí spustilo na svých strán-

kách aplikaci, která po zadání vstupních údajů 
(počet dětí, hrubý roční příjem, druh výděleč-
né činnosti) orientačně vyčíslí daňový dopad 
nové úpravy daně z příjmů na rodiny s dětmi 
ve srovnání se současným systémem. Zároveň 
jde o první nástroj, který umožní manželům 
posoudit, zda je pro ně výhodné využít mož-
nosti společného zdanění. Tato aplikace je 
přístupná z webových stránek Ministerstva 
financí (www.mfcr.cz). 

Jak hledat práci v EU 
Na stránkách státního internetového portálu 

BusinessInfo.cz probíhá až do konce května 
rozhovor čtenářů s Mgr. Michalem Medunou, 
ředitelem Odboru pro migraci a integraci ci-
zinců Ministerstva práce a sociálních věcí 
(MPSV). Mgr. Meduna odpovídá na dotazy 
dotýkající se problematiky zaměstnávání ob-
čanů ČR ve stávajících i v nově přistoupivších 
zemích Evropské unie. Ptát se lze také na 
zaměstnávání cizinců v ČR a na záležitosti 
týkající se sociálního zabezpečení osob migru-
jících v rámci EU. Své otázky můžete vkládat 
přímo do diskusního fóra v sekci »Rozhovory 
s...« na stránkách www.BusinessInfo.cz . 

Na Šumavu se vydejte nejen za krásnou přírodou 

Snaha upozornit veřejnost na přínos muzeí a galerií je cílem národní soutěže Gloria musaealis, 
jejíž druhý ročník byl při příležitosti Mezinárodního dne muzeí uzavřen 18. května vyhlášením 
výsledků v Pantheonu Národního muzea. Soutěž se vyhlašuje v kategoriích Muzejní výstava roku, 
Muzejní publikace roku a Muzejní počin roku. Do druhého ročníku soutěže se přihlásilo 29 muzeí 
a galerií se 45 soutěžními projekty. 

V nadcházejícím třetím ročníku kromě uvedených tří hlavních kategorií budou nově vyhlášeny 
dvě zvláštní kategorie. První je cena Pojďte s námi do muzea!, nad níž má záštitu agentura Czech-
Tourism a jejímž smyslem je ocenit mimořádný přínos muzeí a galerií k rozvoji cestovního ruchu v 
regionech. Novou kategorií je i cena Českého výboru ICOM (ICOM = Mezinárodní rada muzeí) za 
projekty významně přispívající k  mezinárodní spolupráci.  

( j o n )  

Technické a kulturní památky na Šumavě by 
se podle Jihočeské centrály cestovního ruchu 
(JCCR) mohly stát významným lákadlem tu-
zemských i zahraničních turistů.  

Přestože dnes existuje zejména na Lipensku 
významná síť památek 
a technických zajíma-
vostí, návštěvníci již-
ních Čech o nich 
mnohdy vůbec nevědí. 
To chce v budoucích 
letech napravit právě 
centrála, která uvažuje 
o vytvoření ucelené 
nabídky tohoto poten-
ciálu například v podo-
bě informačních mate-
riálů. 

»O tomto potenciálu 
Lipenska se v poslední 
době stále více hovoří i 
na úrovni tamních 
obcí. Starostové by 
přivítali vytvoření nabídkových listů pro turis-
ty, kde by byl přehled kulturních a technických 
památek. Šumava by tak nemusela být pouze 
synonymem místa, kde lze sportovat nebo se 
rekreovat, ale i územím s možností poznává-
ní,« uvedla ředitelka JCCR Jitka Fatková.  

Podle ní by se tak jednotlivé služby cestovní-
ho ruchu propojily, což by vedlo k zatraktivně-
ní území a zvýšení počtu turistů. 

Na Šumavě je řada zajímavých památek. Jde 
například o zříceninu hradu Vítkův Kámen, 

kostely ve Svatém To-
máši, Zvonkové a v 
Boleticích, o klášter ve 
Vyšším Brodě nebo 
zámek v Rožmberku. V 
Horní Plané je muzeum 
Adalberta Stiftera, v 
Hořicích na Šumavě se 
pravidelně pořádají 
pašijové hry. Mezi 
technické zajímavosti 
na Šumavě patří sklár-
ny, lipenská přehrada, 
papírny v Loučovicích 
a pivovar ve Vyšším 
Brodě.  
»K technickým památ-
kám řadíme také těžbu 

tuhy na Lipensku, výrobu obrazových rámů, 
šumavskou architekturu ve Volarech a v Dobré, 
lesní železnici u Křišťanova, historickou parní 
železnici nebo plavení dřeva ve Schwarzenber-
ském kanále,« dodala ředitelka. 

( t z )  

Výsledky soutěže Gloria musaealis 2003 
 Muzejní výstava 

1. Technické muzeum v Brně za stálé expozice muzea zpřístupněné v červnu 2003, čímž se završil program záchrany a 
obnovy, k němuž muzeum přistoupilo poté, kdy muselo po restitucích opustit své původní sídlo 

2. Národní technické muzeum a Hornické muzeum OKD za expozici báňského záchranářství v areálu Hornického 
muzea v Ostravě-Petřkovicích 

3. Slovácké muzeum v Uherském Hradišti za výstavu Egypt za vlády faraonů 
Zvláštní ocenění: Národní muzeum Praha za výstavní projekt Voda a život 

 Muzejní publikace 
1. Židovské muzeum v Praze za katalog Textilies from Bohemian and Moravian Synagogues 
2. a) Muzeum města Brna za publikaci Římané a Germáni – nepřátelé, rivalové, sousedé 
    b) Muzeum města Brna za publikaci Jindřich Halabala a Spojené uměleckoprůmyslové závody v Brně 
3.  Západočeské muzeum v Plzni za interaktivní katalog na CD-ROM Užité umění ve sbírkách muzea v Plzni 
Zvláštní ocenění: Národní technické muzeum v Praze za publikaci Studie o technice v českých zemích 1945–1992 

 Muzejní počin 
1. Vojenský historický ústav v Praze za záchranu expozičního hangáru č. 88 Leteckého muzea Kbely a jeho zpřístupnění 

veřejnosti 
2. Památník Lidice za rehabilitaci národní kulturní památky – pietního území v Lidicích 
3. Technické muzeum v Brně za vybudování naučné stezky Cesta železa Moravským krasem 

Lipenská přehrada patří k technickým zajímavos-
tem Šumavy. 

PER S ONÁLI E 

Nový primátor města Kladna 
Novým primáto-
rem statutárního 
města Kladna byl 
počátkem tohoto 
týdne na mimo-
řádném jednání 
z a s t u p i t e l s t v a 
města zvolen Ing. 
D a n  J i r á n e k 
(ODS). Prvním 
náměstkem primá-
tora byl zvolen 
Miroslav Berná-
šek. Odvolanou 
náměstkyni pri-

mátora Blanku Bendlovou nahradil Miroslav 
Vacek, který současně odstoupil z funkce 
ředitele a jednatele městské společnosti Sprá-
va bytového fondu. Ve funkci náměstka pri-
mátora zůstává nadále Antonín Kajgr. Na své 
členství v radě města rezignoval dosavadní 
radní pro bytovou oblast Vojtěch Munzar, 
který byl jmenován ředitelem Správy bytové-
ho fondu.  

Zastupitelé rozšířili počet členů městské 
rady z devíti na jedenáct. Novými radními se 
stali Vladislav Jadwiszczok, Blanka Bendlová, 
Filip Jícha a Čeněk Novotný. Blanka Bendlo-
vá byla jmenována i ředitelkou Středočeského 
divadla Kladno. 

Ing. Dan Jiránek, primátor 
Kladna              Foto: archiv 
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